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از جامعه چه خبر؟

تماس آسان معلولان با 115
رئیــس اورژانس اســتان تهــران از فراهم شــدن امکان 
برقــراری تماس آســان بــا اورژانــس بــرای معلولین و 
ناشنوایان خبر داد و گفت: »به زودی برای مبتلایان به 
اوتیسم نیز این اقدام انجام می شود.« به گزارش ایسنا، 
محمداسماعیل توکلی گفت: »در استان تهران، طرح 
۲۴۷ فعال است. همچنین برای معلولین و ناشنوایان 
نیــز امکاناتی فراهم شــده تا به راحتی بــا ۱۱۵ تماس 
بگیرند. به زودی برای افراد اوتیسم نیز این اقدام انجام 
می شــود. برای مصدومان ترافیکی هم تدابیری انجام 
شــده است که اعلام می شود.« توکلی با بیان اینکه در 
تهران ۲۹۵ پایگاه داریم که هنوز کم اســت، ادامه داد: 
»زمان رسیدن موتورلانس در محل حادثه، سه دقیقه و 
زمان رســیدن آمبولانس نیز بیش از یک دقیقه کاهش 
پیدا کرده است. برای درک بهتر این موضوع باید بگویم 
که در کلانشــهرها بــرای کاهش هر یــک دقیقه زمان 

رسیدن به محل، دستکم ۲۰ پایگاه لازم است.«

مجازات حبس کم شود
رئیــس ســازمان زندان ها گفــت: »مطالبه مــا اتخاذ 
راهبــردی برای کاهش جمعیت کیفــری و جایگزین 
مجازات حبس اســت.« بــه گزارش مهــر، غلامعلی 
محمــدی ادامه داد: »امروز مجــازات ما، حبس محور 
است و مطالبه ما اتخاذ راهبردی برای کاهش جمعیت 
کیفری و جایگزین مجازات حبس است.« محمدی با 
تاکید بر اینکه اســتفاده از جایگزین های عام و خاص 
یک مطالبه قضایی از قضات اســت، ادامه داد: »ما از 
قضات درخواست داریم تا برای کاهش مجازات زندان، 
از ظرفیت های قوانین کیفری استفاده حداقلی شود 
و بیشتر از تأسیسات نوین کیفری در راستای کاهش 
جمعیت زندانیان اســتفاده شــود.« رئیس ســازمان 
زندان ها افزود: »باید به سمت کاهش مجازات حبس 
برویم امــا اگر چاره ای نداشــتیم و مجازات منتهی به 
زندان شد، متمرکز شــویم بر اقدامات اصلاحی برای 
بازگشــت زندانی به اجتماع و باید باز اجتماعی کردن 
زندانیــان در دســتور کار قرار گیرد.« رئیس ســازمان 
زندان ها با تاکید بر اینکه باید زندان ها به خارج از شهر 
منتقل شوند تا شــاهد کاهش آسیب های اجتماعی 
باشیم، افزود: »زندان باید تنها محلی برای نگهداری 
مجرمین باشــد و اینکــه بدهکاران مالــی را در زندان 

نگهداری می کنیم، نیاز به توجه دارد.«

کاهش بارش در تهران
مازیار غلامی، مدیرکل هواشناســی استان تهران از 
کاهش ۳۷ درصدی بارش در این اســتان از ابتدای 
ســال آبی جاری نســبت به بلندمدت خبــر داد. به 
گزارش ایســنا او گفت: »از ابتدای سال زراعی )اول 
مهرماه( تا ۱۵ بهمن ماه، در اســتان تهران به شکل 
پهنه ای به طور میانگین ۷۴ میلی متــر باران باریده 
اســت که نســبت به بلندمــدت ۳۷ درصد کاهش 
یافته است، ولی نســبت به سال گذشته در این بازه 
زمانی ۲۳ درصد افزایش بارش ثبت شــده اســت. 
ســال گذشــته نیز کم بارش بود، ولی ســال جاری 
کمی بارندگی بیشــتر بود. افزایش بارش نسبت به 
سال گذشته به  هیچ وجه به معنای حل مسئله کمبود 
بارش انباشــته نیســت، بنابراین کمــاکان ضرورت 
مدیریت مصرف آب و صرفه جویی به طور اکید توصیه 
می شود؛ چراکه بارندگی دریافت شده تنها توانسته 

است ۲۶ درصد از نیاز آبی سالانه را تامین کند.«

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

عتیق ضعیف اســت، گفت: »اگر ببینیم داده های موجود برای 
تصمیم گیری درباره ایســتگاه و سایر مسائل آن کفایت می کند، 
کاوش را در همین مرحله تمــام می کنیم. آثاری که می خواهیم 
حفــظ کنیم، باید ارزش معماری و تاریخی قابل توجهی داشــته 
باشند؛ به  هرحال قطار شهری از منابع بیت المال ساخته می شود 
و ما باید صلاح کار را در نظر بگیریم، ضمن اینکه حفظ آثار دارای 
ارزش تاریخــی هنری هم مهم و لازم اســت موضــوع را به نوعی 

مدیریت کنیم که مشکلی پیش نیاید.« 
پیش ازایــن نیز فرضیه عبــور مترو از میدان نقــش جهان اما 
برنامــه دیگر مترو در مســیر جدیدش در خط دو بــود؛ برنامه ای 
که حتــی یونســکو را وادار به واکنش کــرد، به طوری کــه در ۱۵ 
تیرماه سال ۹۶ و در چهل ویکمین نشست کمیته میراث جهانی 
یونسکو که در »کراکوف« لهســتان برگزار شد، یکی از نخستین 
موارد در دست بررســی درباره  ایران به مترو اصفهان و عبور آن از 
زیر محوطه  تاریخی اختصاص یافت و یونسکو هشــدار لازم را به 
تصمیم گیرندگان شهری اصفهان درباره خروج میدان نقش جهان 

از میراث جهانی داد. 
هشــدار یونسکو باعث شد تا مدیران شــهری از عبور خط دو 
مترو از زیر میدان نقش جهان منصرف شــوند و گزینه دیگری را 
در دستور کار قرار دهند. حالا اما یکی از گزینه های عبور خط دو 
متروی اصفهان از زیرِ زیرگذر »میدان امام علی  )ع(« است که این 
محدوده در حریم مسجد جامع عتیق اصفهان قرار دارد. دفاع قطار 
شــهری از این گزینه به دلیل گودبرداری ها و خاکبرداری ها برای 
 احداث زیرگذر میدان امام علی )ع( اســت که حالا به گفته آن ها، 

مترو می تواند از زیر آن رد شود. 
به گفته مدیران شــهری به رســانه ها، گزینه های عبور مترو از 
محدوده اطراف مســجد جامع عتیق سه مورد بوده است. گزینه 
شماره یک و شــماره دو  حداکثر ۱۵۰متر با مسجد جامع عتیق 
فاصله دارند اما به تعبیر باستان شناسان حفاری، این دو گزینه همه 
 ـخواهد بود و گزینه شماره سه   ـیعنی جویباره  در دل اصفهان کهن 
که هم اکنون مدنظر سازمان قطار شهری است در فاصله ۳۰متری 
مسجد و در حریم این اثر تاریخی و جهانی قرار دارد؛ یعنی همان 
اتفاقی که اصفهانی ها و فعالان میراث فرهنگی را نگران کرده است 
و باعث شده تا راه اندازی این خط با چالش ها و حاشیه های زیادی 
همراه باشد. البته این  بار اول نیست که احداث خط مترو با حاشیه 
روبه رو می شــود، بلکه راه انــدازی خط یک مترو نیز جنجال های 
زیادی را به دنبال داشت. عبور خط یک مترو از چهارباغ عباسی، 
گذرگاهی که قدمت تاریخــی دارد و یادگاری باقی مانده از دوران 

صفوی است، اما یکی از پرچالش ترین بخش های راه اندازی مترو 
در اصفهان بود؛ موضوعی که بارها مخالفان و موافقان آن در برابر 
یکدیگر قد کشیدند و استدلال ها و توجیهات خود را به زبان آوردند، 
چراکه براساس قانون و باتوجه به اینکه چهارباغ عباسی با شماره 
۱۱۹ در فهرســت آثار ملی ثبت شده اســت، انجام هرگونه پروژه 
عمرانی در حوالی آن، تنها با نظر موافق سازمان میراث فرهنگی 

کشور باید صورت می گرفت.  
عبور مترو از نزدیکی سی وسه پُل نیز یکی دیگر از بخش های 
پرحاشیه قطار شهری بود؛ چراکه برخی از کارشناسان بر این باور 
بودند که عبور مترو از همسایگی این پل تاریخی و قدیمی باعث 
لرزش و آسیب رساندن به آن می شود. با این وجود اتفاق هایی که 
نباید می افتاد، افتاد و قطار شهری از دل مهم ترین و پرارزش ترین 
بافــت تاریخی اصفهان گذر کرد و اکنون نیز خط دو مترو در حال 
عملیاتی شــدن است و برخی از فعالان حوزه میراث معتقدند که 
این مسئله باعث آسیب رساندن به مسجد جامع عتیق که اتفاقاً 
از قدمت بسیار بالایی هم برخوردار است، می شود. سیدمحسن 
واعظی فر، مدیرعامل سازمان قطار شهری اصفهان در این باره به 
»هم میهن« از قطعیت اجرای این طرح می گوید: »کارشناســان 
مترو، مشــاورین و حتی مســئولان میراث فرهنگی به این نتیجه 
رســیده اند که عبور مترو از حریم مســجد جامع، هیچ مشکلی 
ایجاد نخواهد کرد و فاصله خوبی در نظر گرفته شــده است؛ اما 
حفظ میراث فرهنگی خط قرمزی است که باید برایش تمهیداتی 
اندیشــید. مســجد جامع که یکی از میراث های گران بهاســت 
از حساســیت زیادی برخوردار اســت و ما نیز این حساســیت را 
درک می کنیــم.« او می گوید که عبور متــرو از زیر بافت تاریخی، 
تجربه ای اســت که در کشــورهای دیگر نیز رخ داده است: »این 
اتفاق در برخی از شــهرهای اروپایی هم رخ داده و مشکلی پیش 
نیاورده اســت. ما نیز براســاس دســتورالعمل های جهانی عمل 
می کنیم. مطالعات نیز در حال انجام اســت تا بدانیم باید چگونه 
با این موضوع رفتار کنیم و کمترین اثر را هم روی مســجد جامع 
باقــی نگذاریم. تاکنون هیچ گونه خســارتی نیز برای مســجد به 
وجود نیاورده ایم و قطعاً در آینده نیز این مســیر مدام تحت پایش 
قرار خواهد گرفت و با احســاس خطر اصلاحاتی صورت خواهد 
گرفت؛ البته این اصلاحات به معنی توقف اجرای طرح نیســت. 
خط یک مترو نیز از چهارباغ عبور و از همسایگی مدرسه چهارباغ 
عبور می کند و حدود پنج سال است که به بهره برداری رسیده؛ اما 
به صورت آنلاین پایش می شود.« به گفته واعظی فر، شهر اصفهان 
بافتی تاریخی دارد و هر مسیر دیگری نیز انتخاب می شد، باز هم 

جنجال بر سر مترو و مسجد

 هم میهن دلایل مخالفت و موافقت با عبور خط دو قطار شهری اصفهان
از همسایگی مسجد جامع عتیق را بررسی کرد

حاشیه های متروی اصفهان تمامی ندارد. اگر تا همین دیروز عبور 
خط یک مترو از برخی گذرگاه های تاریخی جنجال های زیادی به پا 
کرد، حالا شنیدن صدای پای قطار شهری در همسایگی »مسجد 
جامع«، با نگرانی ها و حاشیه های زیادی همراه شده است. خط 
دو قطار شهری از خیابان »زینبیه« در شمال شرقی شهر اصفهان 
آغاز شده و پس از طی مسیری به طول ۲۴٫۴ کیلومتر، به خیابان 
»کهندژ« در غرب اصفهان می رسد. فاز یک این مسیر که شامل 
۱۶ ایســتگاه می شــود، مورد تصویب قرار گرفته و اجرای آن آغاز 
شــده  و گفته می شود، قرار است فاز نخست این خط )حدفاصل 
ایســتگاه محله دارک)سیاه( زینبیه تا ایســتگاه امام حسین( در 
آغاز سال ۱۴۰۳ به بهره برداری برسد. فاز نخست خط دو مترو در 
ایستگاه امام حسین، از زیر خط یک مترو وارد خیابان سپه شده 
و از زیر قسمت شمال میدان نقش جهان به سمت خیابان حافظ 
می رود. این خط در خیابان هاتف به ســمت شمال و پس از عبور 
از روی میــدان لاله، در طول خیابان زینبیــه ادامه می یابد. حالا 
اما عبور خط دو مترو اصفهان از چندمتری مسجد جامع عتیق، 
موجب نگرانی فعالان و کارشناسان میراث فرهنگی شده است؛ 
چراکــه از نظر آنها نباید به این مجموعه معماری ایران که در دنیا 
بی نظیر است، خطر وارد کرد و آن را در معرض آسیب های احتمالی 
قرار داد. مسجد جامع عتیق یکی از مهم ترین آثار تاریخی اصفهان 
است که با گذشت زمان، تغییرات بسیاری کرده است. این مسجد 
به عنــوان یکــی از آثار ملی ایــران و نیز در ســال ۱۳۹۰ به عنوان 
میراث جهانی یونسکو به ثبت رسیده و به همین دلیل نیز بسیاری 
از فعالان حوزه میراث با عبور خط دو مترو از همســایگی این اثر 
تاریخی مخالفت کردند که البته این مخالفت ها راه به جایی نبرد و 

بالاخره عملیات احداث خط دو مشغول به کار شد. 
تمام گزینه های روی میز �

تابســتان ســال گذشــته بود که در ایستگاه »ابن ســینا« و با 
شــروع حفاری ها، ســازه هایی متعلق به دوران قاجار کشف شد 
که دیدنشــان کار را متوقف کرد و مســئول باستان شناسی اداره 
کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان اصفهان 
با تأکید بر اینکــه آثار معماری به دســت آمده در کاوش محدوده 
ایســتگاه ابن ســینا از نظر ســاختاری مانند یافته هــای میدان 

خبرنگار اجتماعی
مریماحمدیفر

 محمدمهدی کلانتری
مدرس دانشگاه و 
پژوهشگری دکتری 
مرمت و بافت های 

تاریخی در دانشگاه 
علم وصنعت:

عبور خط مترو 
از چهارباغ و 

سی وسه پل به دلیل 
ایجاد ارتعاشات 
تاثیراتی بر بافت 
تاریخی به جای 

خواهد گذاشت. 
متاسفانه از تجربه 

خط یک مترو، 
عبرت نگرفتیم و خط 
دو به همان سبک و 
سیاق راه اندازی شد


